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Kezdő ének: 318. dicséret 1. verse 

Főének: 316. dicséret 1-7. verse 

Igehirdetés előtti ének: 323. dicséret 5. verse 

Textus: Máté evangéliuma 2. rész 2. és 9-10. verse: „Amikor Jézus megszületett a júdeai Betlehemben Heró-

des király idejében, íme, bölcsek érkeztek napkeletről Jeruzsálembe, és ezt kérdezték: »Hol van a zsidók kirá-

lya, aki most született? Mert láttuk az ő csillagát, amikor feltűnt, és eljöttünk, hogy imádjuk őt.« (…) Miután 

meghallgatták a királyt, elindultak, és íme, a csillag, amelyet láttak feltűnésekor, előttük ment, amíg meg nem 

érkeztek, és akkor megállt a fölött a hely fölött, ahol a gyermek volt. Amikor meglátták a csillagot, igen nagy 

volt az örömük.” 

 

Kedves Testvéreim! 

 

Az egyik legromantikusabb része a karácsonyi történeteknek az, ami a napkeleti bölcsekről szól. Rengeteg 

találgatásra adott már okot ez a történet, a kezdetektől fogva kérdéseket vetett fel. Pontosan kik is voltak ezek 

a bölcsek, akik jöttek? Talán mágusok Perzsiából, vagy éppen csillagászok valahonnan Babilonból. De az is 

lehet, hogy olyan jósok voltak, akik a csillagokból igyekeztek megfejteni a jövendő titkait. Aztán az is kér-

dés, hogy pontosan hányan voltak. Az ajándékok számából arra a következtetésre szoktunk jutni, hogy akkor 

hárman voltak, de ez sem biztos. Már a kezdeti időktől fogva nevet is adtak ezeknek a bölcseknek, így alakult 

ki a hagyomány, hogy őket Gáspárnak, Menyhértnek és Boldizsárnak hívták. 

Azt sem tudjuk igazolni, hogy ők Jézus születésekor érkeztek Betlehembe, hiszen amikor Heródes meg-

öleti a betlehemi gyermekeket, akkor minden két esztendősnél fiatalabb fiúgyermek áldozatául esik a gyil-

kosságnak. Az a szép hagyományunk, hogy mi odakapcsoljuk a betlehemi istállóhoz a bölcsek érkezését is, 

ez minden bizonnyal tévedés. Mégis az biztos, hogy itt a születéstörténetet követő legkorábbi esemény kerül 

elénk Jézus életéből, ami kiemelt fontosságúvá teszi ezt a történetet. A bölcsek hódolata, a kisgyermek Jézus 

jelenléte, az éppen megszületett király megjelenése karácsonyhoz kapcsolja ezt a történetet. Mi az amit 

mindezek után biztosan tudunk? Azt, hogy több bölcs érkezett keleti irányból a családhoz. Azt is tudjuk, 

hogy még Betlehemben vannak, tehát valószínűleg a kicsi gyermekkel nem akarták kockáztatni a haza utat 

Názáretbe. 

Azonban az egész történet legizgalmasabb része mégis a betlehemi csillag. Vajon mi volt az a különleges 

égi jelenség, ami odavezette a bölcseket Jézushoz? Itt is rengeteg találgatás van. Beszélnek üstökösről, szu-

pernóva feltűnéséről. Azonban az egyik legmegbízhatóbbnak tűnő elmélet az, amelyik két bolygónak, a Jupi-

ternek és a Szaturnusznak az együttállásából fakadó fényesebb égi jelenségre utal. Jupiter a királyok csillaga, 

a Szaturnusz pedig a zsidók csillaga, tehát a bölcsek úgy gondolták, hogy ez a zsidók királya megszületésére 

utal. A két bolygó, amelyik szabad szemmel is látható, így együtt fényesebb, mint a többi égi fény, elindul 

keletről nyugat felé. 

Számomra azonban sokáig kérdés volt, hogy mit kezdjek azzal a történetben, hogy a csillag megállt afölött 

a hely fölött, ahol a gyermek volt. Aztán egy hónapja a gyerekeinkkel a planetáriumban néztünk végig egy 

előadást a Nap családjáról. Ott bemutatták azt is, hogy a földről nézve a bolygók úgy látszanak, hogy elin-

dulnak keletről nyugatra, majd mielőtt elindulnak visszafelé, számunkra úgy tűnik, hogy megállnak. Igen, a 

csillag megállt a fölött a hely fölött, ahol a gyermek volt. 

A mai istentiszteleten azonban nem csak azzal szeretnék foglalkozni, hogy mi ennek a különleges törté-

netnek a magyarázata, hanem azzal is, hogy mi az üzenete. Mit üzen nekünk ez a létező égi jelenség, a betle-

hemi csillag? 

Az első és legfontosabb gondolat az, hogy Isten kezében van az ég minden serege. Ez pedig két szélsőség-

től óv meg minket. Az egyik az, hogy mindenestől vessük el mindazt, ami a csillagokhoz kapcsolódik, 

mondván, hogy azoknak nincsen köze a Mindenhatóhoz. Maga a Biblia is azt írja, hogy a Nap, a Hold és a 

csillagok is mind Isten dicsőségét hirdetik. Mindegyik Őrá mutat, Őróla ad hírt, és ebbe a sorba illik bele a 

Betlehemi csillag is, amelyik Jézusra mutat, amelyik Róla ad hírt. Nem szabad azt mondanunk, hogy ennek 

nem lehet köze Istenhez, hiszen Isten teremtményeiről, keze alkotásairól beszélünk. 

Van azonban egy másik véglet is, amelyik manapság teljesen elfogadottá vált. A csillagoknak, azok állá-

sának hatása van az életemre. Az, hogy milyen csillagjegyben születtem, az meghatározó az egész életemre 

nézve. Kedves Testvéreim! Hadd mondjam így, hogy aki egy kicsit is komolyan veszi Isten hatalmát, aki 

csak egy kicsit is hisz abban, hogy minden hatalom Isten kezében van, az nem fog helyt adni ezeknek az el-

képzeléseknek. Isten határoz meg mindent. Ha az én életem az Ő kezében van, akkor semmilyen csillagkép, 

semmilyen égi jelenség, semmilyen sorsszerűség nem határozhatja meg az életemet. Ezt fogalmazza meg a 
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121. zsoltár is nagyon szépen: „Az Úr a te őriződ, az Úr a te oltalmad jobb kezed felől. Nem árt neked nappal 

a nap, sem éjjel a hold”. Istené minden hatalom, a kezében van az ég minden serege. 

A második üzenet, amit a betlehemi csillaggal kapcsolatban szeretnék elmondani, hogy ez vezette a böl-

cseket Jézushoz. Tudom, hogy egyedüli vezetőként a Szentírást szoktuk említeni. Tudom, hogy ez a megálla-

pítás sok kérdést vet fel. De egy valami egészen biztos. A bölcsek nem indultak volna el napkeletről, hogyha 

nem látják meg az égi jelenséget. Eszükbe sem jutott volna, hogy foglalkozzanak valamiféle zsidó királlyal, 

ha nem jelenik meg a csillag. Számukra a Biblia semmit nem jelentett, hiszen nem ismerték. Viszont az égen 

megjelenő jelben Isten pontosan tudott üzenni nekik. 

Hasonlóan kapunk üzenetet mi is az életünkben. Mindenki úgy kapja, ahogyan azt megértheti. Jézus is na-

gyon finoman ügyelt arra, hogy mindenki olyan formában kapja az üzenetet, ahogyan megérti. Amikor Pé-

tert, és a többi halászt elhívja, akkor azt mondja nekik, hogy emberhalászokká teszlek titeket. Ezt a képet ér-

tették. Amikor földműves közegben volt, akkor elmondta a magvető példázatát. Amikor pénzügyhöz értő 

emberek között volt, akkor pedig beszélt talentumokról, adósságról. Mindenki felé azon a nyelven fogalmaz-

ta meg Isten üzenetét, ahogyan megérthették. Így jelenti a betlehemi csillag is Istennek felénk fordulását, azt, 

hogy minket egyénenként akar megszólítani. 

Itt pedig óriási figyelemre van szükség. A napkeleti bölcsek sem vették volna észre Isten jelzését, hogyha 

fejüket fel sem emelik az ég felé. Valószínűleg minden nap több órán keresztül vizsgálták az égboltot, és vet-

ték észre ezt az új jelenséget. Mi is csak akkor halljuk meg az üzenetet, hogyha arra lelkesen figyelünk. Éle-

tünk minden eseményének ugyanis kétféle magyarázata van. Az egyik az emberi. Szerencsém volt, éppen így 

alakult. A másik az Isten felöl jövő értelmezés. Hála Istennek, hogy így történt. Amit kapok, azért Istennek 

mondok köszönetet. 

Ilyen figyelemmel pedig észreveszem a csodákat. Erőt kapok akkor is, amikor azt hiszem, hogy a pihené-

sen, az ücsörgésen kívül semmi másra nem futja. Üzenetet kapok akkor is, amikor úgy gondolom, hogy már 

minden üzenetet ismerek és tudok. Örömet és szeretet kapok emberektől akkor is, amikor úgy gondolom, 

hogy már semmi új nem érhet. Ha figyelek az életem apró mozzanataira, akkor meglátom azt is, hogy Isten 

üzen nekem, hogy megtaláljam Őt. 

Végül pedig még egy üzenetet szeretnék továbbadni a betlehemi csillaggal kapcsolatban, hogy a feltűnése 

nagy örömet okozott. Amikor a bölcsek ismét észrevették a csillagot, igen nagy volt az örömük. Karácsony 

örömünnep. Az volt a pásztoroknak, akik elmentek Jézushoz. Sőt, az angyal ezt mondja a betlehemi mezőn: 

„hirdetek nektek nagy örömet, amely az egész nép öröme lesz”. Jézus születése mindenkinek nagy öröm. 

Ez pedig azt jelenti számunkra is, hogy a keresztyénség az öröm vallása. Nemrégen idézte nekem valaki 

Döbrössi Lajos volt tatai lelkész egyik prédikáció részletét, amire még gyermekkorától kezdve emlékezett. A 

keresztyéneknek mindig fülig érő szájjal kellene járniuk, ugyanis a legnagyobb örömhír birtokosai. Valóban 

a legszebb, legteljesebb örömhírnek vagyunk a birtokában. Jézus megszületett és az életünkbe elhozta mind-

azt, ami könnyűvé teszi a mindennapjainkat. 

Mit jelent ez az öröm? Azt, amit egy asszony élt át, amikor megtapasztalta Jézus közelségét és szabadítá-

sát. Valahol Észak-Afrikában élt ez az asszony, nagyon nyomorúságos körülmények között. Aztán a falujuk-

ban egyszer csak megjelent egy fehér orvos, aki rendelőt nyitott. Az asszonynak sikerült takarítónőként és 

mosónőként elhelyezkedni, így ettől kezdve nem volt gondjuk az élelemre. Aztán egy nap, amikor hazafelé 

tartott, a szomszédos ház nyitva hagyott kapuján kisétált egy fehér tyúk. Az asszony nem gondolkodott soká-

ig. Megfogta a tyúkot, a ruhája alá rejtette és hazarohant vele. Rendkívül finom tyúkhúslevest készített. Az-

tán a fehér orvos házában megismerkedett Jézussal. Hallotta a történeteket, a csodákat. Tudta, hogy neki is 

erre a Megváltóra van szüksége. Csakhogy minden egyes alkalommal, amikor döntésre jutott, hogy odalépjen 

Jézushoz, eszébe jutott a tyúk, és a finom húsleves. Egy napon aztán elment a szomszédjukba és elmondta az 

asszonynak, hogy mit tett. Majd kezébe nyomta a tyúk árát. A szomszédasszony ezt kérdezte: „Hiszen soha 

nem tudtam volna meg‚ miért, mondtad el nekem?” „Egy napon majd elmondom, de most még nem”. Ezek 

után hazasietett. Találkoznia kellett valakivel, akitől már nem választotta el semmi. Óriási örömöt érzett, 

hogy nincsen már semmi teher az életében. 

Kedves Testvéreim! Ez a karácsonyi öröm lehet a mienk is. Lássuk meg a betlehemi csillagot, amely min-

ket is odavezet a Megváltóhoz. „Betlehemi csillag csodafényt ád, | Hirdeti az ég, föld nagy Királyát, | Böl-

csek és pásztorok, bölcsek és pásztorok őt imádják. || Maga a nagy Isten jött a földre, | Hogy a bűn hatalmát 

eltörölje, | Megvan a győzelem, megvan a győzelem mindörökre. || Nem idegen többé már az ember, | Átölel-

te Isten kegyelemmel: | Mindnyájan jöjjetek, mindnyájan jöjjetek nagy örömmel!” 

Ámen! 

Záró ének: 327. dicséret mind a 4 verse 


